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دیروز دوشــنبه 27 فروردین نخستین جلسه شورای عالی کار 
در ســال جدید با موضوع »اصلاح دستمزد 1403« ساعت 17 

تشکیل می شود.
سال گذشته در ســیصد و بیست و نهمین نشست شورای عالی کار حداقل 

دســتمزد کارگری 8 میلیون و 208 هزار تومان تعیین شد؛ این در حالی است 
که پیش از مصوب شدن حداقل دستمزد به دلیل رد پیشنهاد نمایندگان جامعه 
کارگری درباره عدد سبد معیشتی آنها به اعتراض جلسه را ترک کردند. در نتیجه 

مصوبه فقط به امضا نمایندگان دولت و جامعه کارفرمایی رسید.

در ادامه نمایندگان جامعه کارگری خواهان رسیدگی به موضوع و ترمیم حداقل 
دستمزد با توجه به نرخ تورم موجود کشور شدند. 

حال باید دید در سیصد و سی ام جلسه شورای عالی کار آیا این خواسته جامعه 
کارگری محقق می شود.

 آیا دستمزد
 1403 تغییر می کند؟ 

معــاون وزیر راه و شهرســازی گفت: در طراحی و ســاخت 
پروژه های راه سازی کشور، سبک سازی و اولویت بندی نسبت 
به منابع اعتباری در کنار به کارگیری نیروهای متخصص و با تجربه 

در روند اجرای طرح ها از ضروریات است.
به گزارش شرکت مادر تخصصی ســاخت وتوسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشــور، »خیراله خادمی« در دیدار با مدیران عامل شــرکت های راه سازی، 
سرمایه گذار و مهندسان مشــاور ضمن تقدیر از تلاش های سال گذشته در 
توســعه زیرساخت های حمل و نقل کشور افزود: با توجه به تاکید رهبر معظم 
انقلاب و نامگذاری امسال با عنوان »جهش تولید با مشارکت مردم« امیدواریم 
این مشارکت و حضور شما در سال جدید هم مانند گذشته تداوم داشته باشد و 
دولت نیز با تدوین دستورالعمل های جدید، روند مشارکت بخش خصوصی در 

توسعه زیرساخت های حمل و نقل را تسهیل کند.
وی، توسعه شبکه حمل و نقل کشور در سال گذشته و حجم عملیات اجرایی 
انجام شده در پروژه ها را درخشان دانست و اظهار داشت: 32 میلیون متر مکعب 
عملیات خاکی معادل احداث یک سد خاکی در کنار حفاری 18.3 کیلومتر تونل 
که 17.4 کیلومتر آن لاینینگ هم تکمیل شده است معادل حدود پنج درصد از 

کل تونل های موجود در کشور انجام شده که ارقام قابل توجهی است.
مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور با اشاره به 
افتتاح 242 کیلومتر مسیر آزادراهی در سال گذشته با رشد سه برابری نسبت به 
میانگین سالیانه، اظهار داشت: افتتاح 232 کیلومتر راه آهن و بیش از 800 کیلومتر 
راه و بزرگراه در کشــور علاوه بر ثبت رکورد جدیدی در افتتاح سالیانه پروژه ها 

نشان از عزم راسخ دولت در تکمیل شریان های حمل و نقلی کشور دارد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با اشاره به توان و تخصصی مهندسان داخل کشور، 
ادامه داد: اکنون مانعی در طراحی، نظارت و اجرای پروژه های راه ســازی از نظر 
وجود ندارد و در صورت تامین اعتبار مورد نیاز، قابلیت اجرای سالیانه دست کم 

نزدیک به 100 هزار میلیارد تومان پروژه وجود دارد.
خادمی، توان مهندسی کشور را چندین برابر بیشتر از منابع موجود دانست و 
گفت: با توجه به قابلیت ها و پتانسیل های موجود در بدنه مهندسی کشور، می 

توانیم بر روی صدور خدمات فنی خصوصا به کشورهای همسایه تمرکز کنیم.
مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور، پیگیری 
مصوبات مجلس در بخش زیرساخت های حمل و نقل و استفاده از روش های 
قانونی برای تامین منابع مورد نیاز پروژه های راه سازی را یکی از الزامات پیشرفت 

در اقدامات ذکر کرد.
 افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 6 پروژه راه سازی کشور

 با حضور رییس جمهور
وی، افتتاح و آغاز عملیات اجرایی 6 پروژه راه سازی کشور با حضور رییس جمهور 
در سال گذشته را نشان دهنده اهمیت طرح های راه سازی اعلام کرد و بیان داشت: 

اکثر پروژه های افتتاح شده در سال گذشته به ویژه در حوزه آزادراهی، از نظر طول، 
نوع اجرا و حجم عملیات اجرایی در نوع خود یک ابرپروژه محسوب می شوند 
و امیدواریم با رفع برخی موانع از جمله اعتبارات و با تکیه بر توانمندی مهندسان 

بتوانیم این رویه را در سال جدید نیز ادامه دهیم.
خادمی، در ادامه مهمترین ضرورت در طرح های راه سازی کشور را سبک سازی 
و اولویت بندی پروژه ها دانست و گفت: جامعه مهندسان مشاور کشور به عنوان 
افرادی که ستون اصلی طراحی پروژه ها هستند و پیمانکاران در بخش اجرایی، 
لازم است با در نظر گرفتن حجم پروژه های در دست ساخت کشور، بر سبک 
سازی و اولویت بندی پروژه ها کار کنند تا بتوانیم یک مسیر را در چند بخش 
به بهره برداری برسانیم تا ضمن جلوگیری از هدر رفت منابع، مسیرهای احداث 

شده در بخش هایی که قابلیت استفاده دارند در دسترس هموطنان قرار گیرد.
ارزیابی صلاحیت عوامل اجرایی پروژه های راهسازی توسط 

مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی
وی، توجه به کیفیت اجرای پروژه ها را از مهمترین دغدغه های هرساله اعلام 
کرد و افزود: افزایش کیفیت زیرساخت های حمل و نقل در حال احداث با تکیه 
بر نتایج آزمایشگاهی درست و استفاده از تجهیزات و ماشین آلات نوین و مدرن، 

زنجیره های به هم تنیده ی ارتقا صنعت راه سازی کشور محسوب می شوند.
معاون وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: استفاده از نیروهای متخصصی و با 
 تجربــه در هر حوزه و نظارت کافــی بر جرا مهمترین راهکار افزایش کیفیت 
پروژه های راه سازی و در نتیجه افزایش عمر مفید جاده ها، حفظ سرمایه های 

ملی و منابع طبیعی کشور است.
وی در پاســخ به برخی نگرانی های بخش خصوصی اظهار داشت: شرکت 
ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور آمادگی دارد تا نسبت به استفاده 
از روش هــای قانونی برای تامین اعتبارات مورد نیاز، رفع برخی موانع از جمله 
مشکلات در حوزه بیمه شرکت های مهندسان مشاور و پیمانکاران، بازگشت 
سرمایه شــرکت های پیمانکاری، حفظ و جلوگیری از خروج نیروهای فنی و 

کاردآمد اقدامات لازم را در سال جدید به عمل آورد.

درحالی مرز بندی محدود کننده شهری بین کلانشهر ها وجود دارد 
که جمعیت کلانشهر ها در یک دهه گذشته رو به افزایش گذاشته 

و این مساله موجب ساخت و سازهای عمودی شده است.
در سال های اخیر، مساحت کلانشهرها تغییری نکرده است. درحالی که براساس 
ســند آمایش سرزمینی تنها یک درصد از مساحت کشور تاکنون برای سکونت 
مورد اســتفاده قرار گرفته است. کافی است در شب سوار هواپیما شویم و حجم 
تراکم نور منازل را در شــهرهای کشــور ببینیم. درست یک انفجار نور تو در تو 
و در هم که به یکباره تمام می شــود.انگار یک الزام نانوشته ای شکل گرفته که 
حتماً باید شهرها در همان محدوده مرزی شکل بگیرند و اگر افرادی خارج از آن 
سکنی کنند؛ حاشیه نشین شوند. به قدری به این مرزها توجه داریم که 30 سال 
است قبول کرده ایم، شهرها و شهرک های اقماری کنار شهرها بسازیم؛ اما همان 
شهرها را وسعت ندهیم.درحالی که رساندن امکانات به امتداد شهرها بسیار راحت تر 
و کم هزینه تر از رساندن همان امکانات به شهرهای تازه است. ایران وسیع است، 
چرا خود را محدود کنیم؟ به قدری به تراکم عادت کرده ایم که همان شهرهای تازه 
را نیز عمودی می سازیم و به کل فراموش کرده ایم ایران کشوری وسیع است و 

خداوند با بخشندگی زیاد به ما زمین قابل سکونت عطا کرده است.
به بیان دقیق تر از 165 میلیون هکتار مساحت کشور، تنها یک میلیون هکتار آن 
سهم اراضی شهری و روستایی شده است. مرکز پژوهش های مجلس گزارشی در 
این زمینه دارد که نشان می دهد؛ ظرفیت توسعه سکونت گاه های شهری کشور در 
حدود 43 هزار و 624 کیلومتر مربع یا معادل 4 میلیون و 362 هزار و 400 هکتار 
است. یعنی معادل 2.69 درصد از اراضی کشور.در افکار بسیاری از شهروندان ایرانی 
این گونه نقش بسته که کلان شهر تهران بسیار بزرگ است و دیگر نمی توان آن را 
گسترش داد. به این دسته از افراد می توان باید پاسخ داد؛ خیر. کافی است تهران را 
با شهر پاریس از نظر مساحت مقایسه کنیم و ببینیم پایتخت ایران بسیار کوچک تر 
از پایتخت فرانسه است. به بیان جزئی تر کلانشهر پاریس مساحتی بالغ بر 18 هزار 
و 941 کیلومتر دارد، درحالی که کلانشهر تهران تنها مساحتی بالغ بر 9 هزار و 
500 کیلومتر مربع را دارا است. راه حل اساسی معضل مسکن کشور همان اضافه 

کردن به محدوده شهرها و توسعه افقی است. فرهاد بیضایی کارشناس مسکن در 
خصوص توسعه افقی شهرهای کشور عنوان کرد: »مساله تراکم یا عدم تراکم یا 

افزایش محدوده شهرها نه یک ملاک مثبت است و نه یک ملاک منفی است.
محدوده شهری فقط روی نقشه باشد

این امر بسته به نیاز هر منطقه و هر جایی که امکان پذیر است؛ می تواند متفاوت 
باشد. به بیان دیگر، هر جایی که امکان توسعه باشد می توان آن را ایجاد کرد و 
در هر جایی که دچار محدودیت هستیم؛ باید از مساله افزایش محدوده شهری 
جلوگیری کرد. باید توجه کرد که پهنه کشور ایران در مقایسه با کشورهای اروپایی 
یک پهنه بیابانی است که خیلی ارزش زیست محیطی و کشاورزی بالایی ندارد. 
اکثر کشور در این وضعیت است و در این جاها می توان محدوده شهرها را افزایش 
داد.«لزوم توجه به برنامه ریزی و آمایش سرزمینی البته که با توسعه هر شهر مقصود 
حاصل نمی شود و باید دولت و صاحبان اجرایی این امر به توزیع جمعیت نیز توجه 
کافی را داشته باشند.بیضایی در این خصوص گفت: »مهمتر از توسعه شهرها و 
حریم آن ها مساله توزیع مناسب جمعیت در پهنه کشور و اهمیت آن است. به عنوان 
مثال در شهرهای جنوبی کشور که تقریباً 2 هزار کیلومتر مربع سطح آبی دارد؛ تنها 
حدود 3 میلیون نفر در این پهنه وسیع ساکن هستند. دولت باید برای جاهایی که 
امکان سرمایه گذاری دارد؛ برنامه ریزی کند تا در این مکان ها توزیع جمعیت بهتری 
انجام شــود. در این فضاها امکان سرمایه گذاری اقتصادی، ایجاد اشتغال و رشد 
اقتصادی وجود دارد و با یک برنامه درســت و توزیع مناسب جمعیت می توان از 
این فرصت ها نیز بهترین استفاده را کرد.«به طبع هر طرح و نظر دقیق اگر با یک 

برنامه ریزی درست و جامع همراه نباشد؛ با شکست مواجه است.
این کارشناس مســکن با تاکید بر این موضوع ادامه داد: »با یک برنامه ریزی 
کاربردی و یک طرح آمایش منطقه ای می توان، جمعیت را بر مبنای موقعیت های 
اقتصادی هر منطقه کرد.« شــهر وسیع تر، تعداد خانه ویلایی بیشتر نکته مهم 
دیگری که با وســعت شهرهای کشور ایجاد می شود؛ فاصله گرفتن از ساخت و 
ســازهای عمودی است. یکی از دلایلی که امروز باعث شده شهرها در انحصار 
آپارتمان ها و برج ها قرار بگیرند؛ نبود زمین برای ســاخت و ساز است. در حالی 
که همانطور که پیش تر بیان شد؛ ایران کشوری وسیع است و تنها از یک درصد 

ظرفیت خود برای ساخت شهر و روستا استفاده کرده است.
اگر دســت از این محدود کردن های شهری برداشته شود؛ به راحتی می توان 
خانه های ویلایی و سبک معماری ایرانی را جایگزین ساخت و سازهای عمودی 
کرد. بیضایی درباره مشکلات ساخت و سازهای عمودی اظهار کرد: »با توجه به 
اینکه بیشتر زمین های کشور بیابانی و بلااستفاده هستند؛ مشکلی در زمینه استفاده 
از آن وجود ندارد. زمانی که قیمت زمین از ساخت کم شود خود عاملی خواهد شد 
تا هزینه های مسکن کاهش پیدا کند. همچنین، باید توجه کرد که ایران یک کشور 
زلزله خیز است و هرچه تراکم آن کم شود و خانه ها به صورت تک طبقه یا دو طبقه 

ساخته شوند؛ مقاومت آن ها نیز بیشتر خواهد شد.«

 اولویت بندی و سبک سازی پروژه ها 
سیاست راهبردی در راه سازی کشور

 مرزبندی  محدودکننده شهری 
علی رغم افزایش جمعیت کلانشهر ها

 اعزام هیات های خدمت فنی مهندسی 
به عراق، چین و روسیه

یک مقام مسوول با اشاره به اعزام هیات های خدمت فنی مهندسی به عراق، 
چین و روسیه، گفت: در 12 ماه سال گذشته صادرات خدمات فنی و مهندسی 

کشور به یک میلیارد و 292 میلیون دلار رسید.
محمدرضا کریم زاده، مدیر کل دفتر صادرات محصولات دانش بنیان و خدمات فنی و مهندسی 
سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه در 12 ماه سال گذشته صادرات خدمات فنی و مهندسی 
کشــور به یک میلیارد و 292 میلیون دلار رسید، اظهار کرد: طی این مدت 264 مورد گواهی 
صــادرات خدمات و تعیین تعهد ارزی، 94 مورد صدور یا تمدید مجوز خروج موقت، 18 مورد 
ضمانت نامه ارزی و مجوز ورود قطعی تجهیزات و ماشــین آلات برای استفاده در پروژه های 
برون مرزی برای متقاضیان صادر شــده است. همچنین، در این مدت 30 فقره قرارداد انجام 
خدمات فنی مهندسی در 20 کشور جهان توسط شرکت های برتر در این حوزه منعقد شده است.

کریم زاده با اشــاره به اراده جدی دولت برای تسهیل مسیر صادرات خدمات فنی مهندسی، 
گفت: در راســتای پشتیبانی از فعالیت های برون مرزی حوزه صادرات خدمات فنی مهندسی 
در سال گذشته اقداماتی مانند اصلاح آئین نامه اجرایی حمایت از صادرکنندگان خدمات فنی و 
مهندسی )مصوب هیأت وزیران(، تدوین پیش نویس بسته حمایتی صادرکنندگان خدمات فنی 
مهندسی و تدوین برنامه توسعه بازار خدمات فنی مهندسی در کشورهای هدف صادراتی صورت 
پذیرفته است.وی با تاکید بر حمایت های سازمان توسعه تجارت ایران در حوزه خدمات فنی و 
مهندسی، گفت: سال گذشته هیأت های مختلف تجاری و تخصصی به کشورهای عراق، چین، 
تاجیکســتان، ازبکستان و روسیه اعزام کردیم.کریم زاده گفت: سال گذشته دو رویداد مهم در 
حوزه گردشگری از جمله همایش جامع گردشگری سلامت و سمپوزیوم گردشگری با همکاری 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و دانشگاه آزاد اسلامی برای بررسی راهکارهای توسعه 
این بخش ها برگزار شد؛ همچنین تشکیل کارگروه توسعه صادرات بخش سلامت با حضور 
نمایندگان دستگاه های اجرایی عضو به صورت ماهانه برای پایش بازار و رفع موانع در دستور 
کار سازمان توسعه تجارت ایران قرار گرفته است.گفتنی است، بر اساس آخرین آمار کارشناسی 
نشده صادرات کشور در حوزه های مختلف صادرات خدمات از جمله گردشگری، صنایع خلاق و 
ترانزیت اعم از جاده ای، دریایی و ریلی و سایر خدمات بیش از 14000 میلیون دلار برآورد شده 
است که انتظار می رود با برنامه ریزی های لحاظ شده جهت توسعه بازار بین الملل در سال نو، 

شاهد رشد قابل ملاحظه صادرات کشور در تمام حوزه های صادرات خدمات باشیم.

 مشارکت 450 هزار کشاورز 
در طرح جهش تولید در دیمزارها

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی، طرح جهش تولید در دیمزارها را 
نمونه بارز افزایش تولید با مشارکت مردم و کشاورزان برشمرد و گفت: 450 

هزار کشاورز در طرح جهش تولید در دیمزارها مشارکت دارند.
به گزارش وزارت جهادکشاورزی، »علیرضا مهاجر« با تاکید بر اینکه استفاده از ظرفیت مردمی در 
افزایش تولید کشاورزی موثر است، افزود: 70 درصد تولیدات کشاورزی مربوط به حوزه زراعت است 
و این معاونت در سال »جهش تولید با مشارکت مردم« نقش هدایت، برنامه ریزی و پشتیبانی را با 
سپردن کار به دست مردم ایفا می کند.معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی، اجرای طرح جهش 
تولید در دیمزارها را مشارکت حداکثری مردم در امنیت غذایی کشور دانست و اظهار داشت: در این 
طرح با همکاری ستاد اجرایی فرمان امام)ره(، بیشترین محصول اساسی از مزارع دیم کشور برداشت 
می شــود.وی تصریح کرد: در این طرح 450 هزار کشاورز سراسر کشور با همکاری کارشناسان 
و فارغ التحصیلان رشــته کشاورزی در سطح پنج میلیون و 200 هزار هکتار از اراضی دیم، انواع 
محصولات اساسی مانند گندم، جو، دانه های روغنی، حبوبات و علوفه کشت می کنند.مهاجر، بار 
دیگر بر نقش بی بدیل مردم در انجام امور اشاره کرد و گفت: جهش در کشاورزی یعنی افزایش 

چشمگیر تولید و این مهم جز با حضور و مشارکت مردم قابل دستیابی نیست.

 درآمد حاصل از افزایش عوارض گمرکی 
واردات لوازم آرایشی نصف می شود

بر اســاس لایحه بودجه 1403 درآمد حاصل از افزایش 15 درصد به ســود 
بازرگانی واردات لوازم آرایشی و بهداشتی بیش از پنج میلیارد تومان پیش بینی 

شده که نسبت به سال قبل نصف شده است.
بر اساس جزئیات بخش دوم لایحه بودجه که از روز گذشته در کمیسیون تلفیق مورد بررسی قرار 
گرفته، درآمد حاصل از افزایش 15 درصد به سود بازرگانی واردات لوازم آرایشی و بهداشتی بیش از 
پنج میلیارد تومان پیش بینی شده است.این رقم در بودجه سال قبل 10 میلیارد تومان در نظر گرفته 
شده بود که نشان می دهد پیش بینی دولت از این ردیف درآمدی در سال جاری 50 درصد کاهش 
داشته است. گفتنی است؛ از اردیبهشت ماه سال 1398 واردات تمام لوازم آرایشی و بهداشتی به غیر 
از عطریات، متوقف شد و در پی آن دست اندرکاران واردات این محصولات نسبت به افزایش قاچاق 
لوازم آرایشی هشدار دادند، چراکه به گفته آن ها، تولید لوازم آرایشی در کشور پاسخگوی نیاز نیست 
و ممنوعیت واردات این محصولات باعث افزایش کالای تقلبی و قاچاق در بازار شده است.  البته 
در این مدت چندین بار قرار شد در این تصمیم تجدید نظر شود، اما به نظر می رسد هنوز تصمیم 
جدیدی در رابطه با کاهش محدودیت های واردات گرفته نشده است.آمارهای قبلی گمرک نیز نشان 
می دهد محصولات آرایشی و بهداشتی مراقبت از پوست و مو به مقدار ناچیزی وارد کشور می شود، 
اما واردات تعداد زیادی از این اقلام از قبیل کرم، صابون و لوازم آرایشی ممنوع است که به گفته 
مسئولان مربوطه، مبدأ ورود آنها مناطق آزاد یا قاچاق هستند یا اینکه به صورت فله وارد کشور شده 

و با برندهای مختلف خارجی بسته بندی و در بازار عرضه می شوند.  

اینفوگراف

با اجرای مالیات بر ارزش افزوده از طریق سامانه مؤدیان، 
تولیدکنندگان می توانند مالیات بر ارزش افزوده پرداختی 
خود را مسترد کنند؛ بنابراین فشاری به تولیدکننده وارد 

نخواهد کرد.
وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: افزایش یک واحد درصدی 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده طبق قانون بودجه سال 1403 انجام شده 
است. البته نظام مالیات بر ارزش افزوده از جمله مالیات های مبتنی 
بر مصرف است که در حال حاضر بیش از 160 کشور در دنیا از آن 
به عنوان یک پایه مالیاتی اساسی استفاده می کنند و البته که مقایسه 
نســبت مالیات بر ارزش افزوده به تولید ناخالص داخلی در ایران و 

سایر کشورها نشان می دهد که این نسبت در کشور ما از میانگین 
هم بسیار کمتر است.

مالیات بر ارزش افزوده برای 9 سال ثابت بود
با توجه به ثابت بودن نرخ مالیات بر ارزش افزوده در 9 سال گذشته 
تاکنــون، از طریق افزایش این نرخ مالیاتی و کاهش همزمان نرخ 
مالیات بر اشخاص حقوقی، میتوان ضمن اصلاح نظام و کاهش فشار 
مالیات بر واحدهای تولیدی و افزایش درآمدهای مالیاتی را همزمان 

داشت. 
در همین حال اگر مالیات بر ارزش افزوده از طریق سامانه مؤدیان 
اجرایی شود تولید کنندگان می توانند مالیات بر ارزش افزوده پرداختی 

خود را مسترد کنند. این امر موجب می شود بار مالی این پایه مالیاتی 
بر عهده مصرف کننده نهایی و نه تولیدکننده قرار گیرد.

 سامانه مؤدیان کمک می کند 
تا به تولید آسیبی وارد نشود

با توجه به اراده دولت در اجرای قانون تسهیل تکالیف مؤدیان جهت 
اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان، شرایط لازم 
برای اجرایی شــدن این پایه مالیاتی است و علاوه بر این به دلیل 
سازوکارهای تشویقی مالیات بر ارزش افزوده برای صادرات، احتمال 
آنکه آسیبی از محل افزایش نرخ مالیات بر ارزش افزوده به فعالان 

اقتصادی و تولیدکنندگان وارد شود پایین است.

71 درصد از کالا و خدمات مصرفی مردم معاف از 
مالیات بر ارزش افزوده هستند

از سوی دیگر بر اساس وزن های سبد کالا و خدمات مصرفی خانوار 
شهری بانک مرکزی، نزدیک به 71 درصد از کالا و خدمات مصرفی 
مردم معاف از مالیات بر ارزش افزوده هستند.لازم به ذکر است؛ طبق 
سبد هزینه بانک مرکزی، این نســبت در خصوص خوراکی ها و 
نوشیدنی ها به 84 درصد افزایش می یابد. به عبارت دیگر مالیات بر 
ارزش افزوده در ایران به کالاهای اساسی و مواد غذایی یعنی مایحتاج 
اصلی مردم اصابت نمی کند؛ بنابراین افزایش یک واحد درصدی این 

مالیات، معیشت گروه های کم درآمد را به خطر نمی اندازد.

مالیات بر ارزش افزوده فشاری بر تولید کننده وارد نمی کند

رییس ســازمان شیلات ایران از رشــد 8 درصدی تولید 
آبزیان خبر داد و گفت: برای سال 1403 تکثیر و رهاسازی 

500میلیون قطعه بچه ماهی را هدف گذاری کرده ایم.
سید حسین حسینی، رئیس سازمان شیلات ایران با بیان اینکه تولیدات 
شــیلاتی در کشور با رشد 8 درصد از یک میلیون و 250 هزار تن به یک 
میلیون و 380 هزار تن در دو سال اخیر افزایش یافته است، گفت: افزایش 
کمی و کیفی تولید آبزیان با مشارکت مردمی در دستورکار این سازمان قرار 
دارد و ما در سه محور رشد، پایداری و خوداتکایی تولید برنامه ریزی کرده ایم.

وی افزود: در حوزه خوداتکایی در تأمین نهاده ها، در گذشــته برای تأمین 
خوراک آبزیان و تخم چشــم زده ماهیان قزل آلا وابسته بودیم، اما اکنون 
علاوه بر تأمین نیاز داخل، صادرکننده هستیم. بیوتکنولوژی تولید تخم چشم 
زده در کشور وجود دارد و واردات بخشی از تخم چشم زده ماهیان قزل آلا به 
دلیل علاقه پرورش دهندگان صورت می گیرد.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
موضوع پایداری تولید را در حوزه آبزی پروری و صیادی مهم دانســت و 
گفت: در صید و صیادی، ماهیگیری مسئولانه را پیگیری می کنیم و تغییر 
روش های مخرب و آسیب زننده صید و ارتقای کیفیت آبزیان در دستور کار 
ســازمان شیلات ایران است.وی با اشاره به تکثیر و رهاسازی بچه ماهی 
برای پایداری صید و صیادی در آب های کشــور تصریح کرد: نزدیک به 
400میلیون قطعه انواع بچه ماهی تکثیر و در رودخانه های منتهی به دریای 
خزر رهاسازی شد.معاون وزیر جهاد کشاورزی اضافه کرد: برای سال 1403 

تکثیر و رهاسازی 500 میلیون قطعه بچه ماهی را هدف گذاری کرده ایم.
استقرار سازه در دریا

حسینی درباره استقرار ســازه ها در دریا گفت: تا پیش از دولت سیزدهم 
نزدیک به 10 هزار سازه طی ســالیان متمادی در دریا مستقر بود، اما در 
دو ســال اخیر 5 هزار ســازه به این عدد اضافه شده است.رئیس سازمان 
شــیلات ایران در مورد جهش و پایداری تولید در حوزه آبزی پروری نیز 
ابراز کرد: در آبزی پروری علاوه بر افزایش بهره وری در واحد سطح، مزارع 
به دستگاه های نانو حباب تجهیز شده اند که موجب می شود پیکره آبی برای 
ماهی دار کردن تا 2 برابر افزایش یابد، از حداقل آب به صورت بهینه استفاده 
شــود، تلفات به حداقل برسد و ضریب تبدیل غذا برای پرورش دهندگان 

بهبود یابد.وی در مورد مشارکت مردمی در بخش شیلات کشور نیز گفت: 
فعالیت شیلاتی ماهیت درون زا و مردمی است و ما بحث مشارکت مردمی 
را در دو بخش تصمیم سازی و تصمیم گیری دنبال می کنیم.حسینی افزود: 
در بخش تصمیم سازی با بهره برداران، تشکل ها، تعاونی ها و اتحادیه های 
صیادی و آبزی پروری همراهی و تعامل داریم و از تجربیات آنان استفاده 

می کنیم و سیاست های وزارتخانه را به آنان انتقال می دهیم.
جذب 20 همت سرمایه گذاری در شیلات

رئیس سازمان شیلات ایران با اشاره به شناسنامه دار کردن مزارع با توافق 
اتحادیه ماهیان سرد آبی و گرم آبی تصریح کرد: اردیبهشت امسال با توجه 
به تفاهم نامه ای که با اتحادیه ماهیان سرد آبی و گرم آبی منعقد کرده ایم، 
قرار است تمام مزارع آبزی پروری توسط خود بهره برداران شناسنامه دار و 
کد رهگیری محصول از تولید تا بازار لحاظ شود.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: در حوزه تصمیم گیری نیــز از ظرفیت های مردم و بهره برداران در 
بخش هــای واردات و صادرات اســتفاده خواهیم کــرد.وی ادامه داد: ما 
می توانیم از ظرفیت های بهره برداران و تولیدکنندگان شیلاتی در چگونگی 
و چرایی واردات و صادرات استفاده کنیم و مصرف کننده و تولیدکننده در 
تصمیم گیری می توانند به ما کمک زیادی کنند.حسینی با بیان اینکه صنعت 
شیلات از اولویت ها در بخش سرمایه گذاری است، اذعان کرد: سال گذشته 
با جذب 20 هزار میلیارد تومان، رکورد ســرمایه گذاری در بخش شیلات 
 شکسته شــد.گفتنی است؛ ســال 1401 حدود 11.8 هزار میلیارد تومان 

سرمایه گذاری در بخش شیلات انجام شد.

سخنگوی ســازمان امور مالیاتی گفت: براساس 
حکم قانون 144 مالیات مستقیم، هیچ آستانه ای 
برای معافیت مهریه لحاظ نشده است و تا زمانی که 

قانون تغییر نکند این معافیت پابرجاست.
مهدی موحدی ســخنگوی ســازمان امور مالیاتی کشور در 
مصاحبه با صدا و ســیما در خصوص مالیات مهریه اظهار کرد: 
ســازمان امور مالیاتی یک سازمان مجری قانون است و طبق 
اصل 51 قانون اساسی مکلف است که به قوانینی که مجلس 
وضع می کند و در قالب پایه های جدید مالیاتی یا نرخ های جدید 
مالیاتی تصویب می کند، عمل کند. تا این لحظه قانون جدیدی 
که تحت عنوان قانون جدید مهریه باشد، تصویب نشده است، 
بنابراین قوانین گذشته حاکم خواهد بود.وی افزود: طبق ماده 144 
جهیزیه منقول و مهریه اعم از منقول و غیرمنقول و الی آخر معاف 
از مالیات خواهد بود، کما این که این ماده اصلاح نشود و یا تغییری 
پیدا نکند طبیعتاً مهریه هم معاف از مالیات خواهد بود.موحدی در 
خصوص احتمال تغییر قانون در آینده نیز گفت: در زمان حاضر 
طرحی از سوی سازمان امور مالیاتی ارائه نشده است. اگر قرار باشد 
لایحه ای ارائه شود، این لایحه باید از سمت سازمان امور مالیاتی 
یا از سمت وزارت اقتصاد به دولت و سپس مجلس برود، هم اکنون 
در مرحله پیش از تصویب قانون هستیم. اگر چنین قانونی تصویب 
شود طبیعتاً سازمان امور مالیاتی به عنوان مجری قانون خواهد بود، 

باید وصول مالیات از مهریه را داشته باشد اما تا قبل از آن ما طبق 
ماده 144 حق وصول مالیات از مهریه را نخواهیم داشت.

معافیت مالیات مهریه سقفی ندارد
وی در پاسخ به سؤالی در مورد پرداخت مالیات خودرو، سکه یا 
املاک که به عنوان مهریه در نظر گرفته می شود، در زمان خرید 
کالا گفت: ما قواعد عمومی پیرامون حوزه مالیات داریم. قوانین 
عمومی ناظر به نقل و انتقال هر ملک یا نقل و انتقال خودرویی 
بخواهد باشد طبیعتاً طبق آن قواعد عمومی حوزه مالیات بر آن 
هم حاکم خواهد بود، پس طبیعتاً صرفاً شامل مهریه نخواهد بود، 
اما اگر به طور خــاص مهریه را در نظر بگیریم، انتقال در قالب 
مهریه قرار است صورت بگیرد، در نتیجه هر انتقال مالکیتی و 
یا هر انتقال دارایی اعم از منقول و غیرمنقول که در قالب مهریه 
می خواهد رخ دهد، مقننین این را در ماده 144 قانون مالیات های 
مستقیم معاف از مالیات دانسته اند.در زمان حاضر از طرح، لایحه 
و یا بحثی صحبت می کنیم که جزئیاتی از آن را در اختیار ندارم، 
اما مهریه لزوماً زمانی که منجر به طلاق شــود، طبیعتاً وصول 
نمی شــود بلکه قبل تر از آن ممکن است به هر شکل ممکن 
صورت بگیرد ولی هر انتقالی که بخواهد صورت بگیرد ناظر به 
آن قواعد عمومی اش مشمول مالیات است اما خود این دارایی 

مشمول مالیات نخواهد بود.
رئیس مرکز تنظیم مقررات سازمان امور مالیاتی در ادامه گفت: 
بابت مهریه، بابت خود عنوان مهریه یعنی دارایی که به عنوان 
مهریه دارد اتفاق می افتد اساساً مشمول مالیات نیست، معاف از 
مالیات است فقط صرفاً برای آن انتقالی که در واقع دارد صورت 
می گیرد طبق قواعد عمومی این انتقال مشمول مالیات خواهد بود.
وی در خصوص سقف تعیین شده برای مهریه گفت: حکم قانون 
144 مالیات مستقیم یک حکم عام است یعنی هیچ آستانه ای و 
هیچ میزانی را به عنوان میزان معافیت برایش لحاظ نمی کند بلکه 
به طور کلی همه آن اموال منقول و غیرمنقولی که در قالب مهریه 

قرار است که به همسر برسد مشمول معافیت می داند.

رهاسازی 500 میلیون قطعه بچه ماهی جهیزیه و مهریه معاف از مالیات است

رئیس کل گمرک ایــران گفت: هرچه تجارت به 
مسیر قانونی و شفاف نزدیکتر شود از حجم قاچاق 

کاسته خواهد شد.
به گزارش گمرک ایران، محمد رضوانی فر در هشتمین جلسه 
کارگروه ساماندهی و تسهیل تجارت مرزی و فرامرزی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز ضمن تشریح اقدامات گمرک در زمینه 
مبارزه با پدیده قاچاق، این اقدامات را برمبنای حسن تعامل با 
تمامی دستگاه های ذی مدخل در امر تجارت خارجی برشمرد 
و خواستار تداوم و نظم در برگزاری جلسات همگرایانه با حضور 

نمایندگان ثابت و تام الاختیار همه دستگاه ها شد.
وی ادامه داد: کاهش متوسط زمان پاسخگویی به استعلامات 
گمرکی تا میزان 50 درصد، کاهش صدور بخشنامه ها و توافق 
جدید گمرک با سازمان استاندارد برای تعیین ماهیت کالاها، 
سبب تسریع، شفافیت و در عین حال نظارت موثرتر خواهند 
شــد.رضوانی فر در این جلسه خواستار تعیین تکلیف مدیریت 
هماهنگ مرزی شــد و افزود: متناسب با تکلیف می بایست 

منابع لازم در این زمینه نیز بطور مناسب و منطقی تخصیص 
داده شود.رئیس کل گمرک ایران تصریح کرد: چنانچه تمامی 
دستگاه ها و ارکان موثر در نظام اقتصادی و تصمیم گیری در 
کشور تلاش کنند تا حجم اصلی عملیات تجارت خارجی کشور 
را به مســیر قانونی و شفاف هدایت کنند، می توان به کاهش 
محســوس حجم قاچاق امیدوار بود.در این جلسه، علی بیگی 
معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز بر ضرورت 
آسیب شناسی قاچاق و فرآیند تجارت به ویژه در موضوع ترانزیت 
خارجی تاکید کرد.وی مداخله و یا موازی کاری دســتگاه های 
همجوار را مسبب اخلال در مسیر مبارزه موثر با پدیده قاچاق 

دانست و خواستار مدیریت واحد به ویژه در مرز شد.
معاون پیشگیری ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز مستقیما زیر نظر رئیس جمهور 
به فعالیت خود ادامه خواهد داد، اظهار امیدواری کرد: با حمایت 
همه دستگاه ها هدف آن ستاد مبنی بر کاهش سالانه 15 درصد 
از حجم قاچاق کالا محقق می شود.در هشتمین جلسه کارگروه 

ساماندهی و تسهیل تجارت مرزی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، دســتورات کار سال 1403 این کارگروه به بحث و بررسی 

گذاشته شد.
در این جلسه، اعضا گزارشی از اقدامات سازمان متبوع خود در 
زمینه مبارزه با قاچاق کالا و ارز و همچنین پیشنهادهای خود 

را ارائه کردند.
کارگروه ســاماندهی و تســهیل تجارت مرزی و فرامرزی 
به اســتناد ماده 4 قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز و به منظور 
هماهنگی و نظارت بر اجرای وظایفی که از سوی ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز بر عهده آنان قرار داده شده تشکیل شد.
این کارگروه متشکل از گمرک جمهوری اسلامی ایران، وزارت 
صنعت، معدن و تجارت، وزارت کشور، اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن ایران، سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، سازمان 
بنادر و دریانوردی، وزارت اطلاعات جمهوری اســلامی ایران، 
نیروی انتظامی، دبیرخانه مناطق آزاد تجاری و ویژه اقتصادی، 

وزارت امور خارجه و سازمان ملی استاندارد است.

رئیس کل گمرک ایران عنوان کرد؛

کاستن از حجم قاچاق با شفاف شدن مسیر تجارت خارجی


